
Kaf vse pišejo 
o učiteljstvu, šoli, prosveii in JVU 

—1 Uradniške plače bodo zvišane. V ne
deljski številki smo kratko poročali, da se 
vlada peča z načrtom, ki naj uredi gmotno 
stanje državnih nameščencev ter naj se pri 
tem zlasti upoštevajo moški nameščenci, da 
bi se ženske lahko vrnile v družino. Beograj
sko »Vreme« obširneje o tem poroča ter med 
drugim pravi: »Kakor smo zvedeli iz dobro 
poučenih krogov, je vlada začela obravnavati 
in znova pretresati uradniško vprašanje, ki 
naj se reši tako, kakor zahtevajo interesi dr
žave in njenih uslužbencev. V duhu teh na
mer in v soglasju s finančnim ministrom, ki 
je že doseženo, se mora finančni minister 
idr. Šutej lotiti izdelave predloga za dopolni
tev in spremembo sedanjega uradniškega za
kona. — Kakor izvemo, bi potreba državne 
službe dajala prednost moški delovni moči, 
tako da bi že to načelo pomenilo precejšnje 
prihranke, ki bi se izkoristili za izboljšanje 
gmotnega položaja državnih uslužbencev. Vse
kakor bodo zvišane plače glavno in bistveno 
obeležje novih vladnih ukrepov, ki se bodo 
uzakonili in izvedli z uredbo, in sicer v mejah 
največjih možnosti ter sredstev državne bla
gajne. Pri tem se bo zlasti spoštovalo načelo, 
da mora biti uradnik z ozirom na svoje oseb
ne sposobnosti in kvalifikacijo tako plačan, 
da bo od svoje plače mogel dostojno zado
stiti svojim življenjskim potrebam, ne da bi 
mu bilo treba od kod drugje pričakovati ka
kih drugih dogodkov. Od tako oskrbljenega 
in gmotno neodvisnega uradnika bo mogla 
država s polno pravico zahtevati uspešno de
lovanje, poštenost in vestnost v delu. (Slove
nec«, 26. okt.) 

—1 O uradniških plačah. Beograjsko 
»Vreme« je v nedeljski številki objavilo, ka
kor je zatrjevalo, iz »dobro poučenih«, torej 
iž vladnih krogov vest, da se namerava vlada 
v kratkem lotiti temeljite reforme našega 
uradniškega problema. Finančni minister dr. 
Šutej že izdeluje potrebne zakonske načrte, 
ki bodo prinesli znatno izboljšanje material
nega položaja državnih nameščencev. To zvi
šanje bo izvedeno z uredbo v mejah naj
večjih možnosti državne blagajne. — Vest je 
vzbudila veliko pozornost, saj velja »Vreme« 
po izvršeni spremembi v svojem vodstvu zo
pet za glavno vladno glasilo. Sinoči pa je služ
bena Agencija Avala objavila naslednje ob
vestilo iz finančnega ministrstva: »Vreme« je 
29. t. m. priobčilo vest, da vlada proučuje 
uradniško vprašanje in razpravlja o možnosti 
zvišanja prejemkov državnih uslužbencev. Po
ročilo pravi dalje, da ima finančni minister 
dr. Juraj Šutej izdelati predlog za spremembo 
uradniškega zakona, ker se je načelno soglasje 
o tem že doseglo. To veist, pravi list, je ured
ništvo objavilo na podlagi informacij iz »do
bro poučenih krogov«. Finančni minister ni 
dal nobenih informacij o tej stvari in mu tudi 
ni nič znano o tem, kar piše omenjeni list. 
(»Jutro«, 31. okt.) 

—1 Mladina na delu ob meji je naslov 
članku, ki ga prinaša »Jutro« od 20. oktobra 
in pravi med drugim: Na šoli manjka mlajša 
moč, za dva človeka je dela absolutno preveč, 
saj je šolski okoliš obširen, otrok zelo veliko 
in organizacija kmetijskih in gospodinjskih 
tečajev vzame ves preostali čas. Vzeli smo 
slovo od Libelič. Toda preden gremo naprej, 
ne smemo pozabiti na g. upravitelja Močniki 
in gospo, ki sta najbolj pomagala našim. On 
in vsi njegovi tovariši, ki smo jih obiskali, so 
resnični pionirji prosvetnega dela na vasi in 
večinoma edini, ki se trudijo za napredek 
našega podeželja ob Severni meji. 

—1 »Kmetski list« od 25. oktobra prinaša 
pod naslovom »Razgledi in pogledi ob spora
zumu« tudi naslednje ugotovitve: Semkaj 
spada zlasti osebno vprašanje, torej vpraša
nje uradništva. Uradnik je vezan na zakon, 
uredbe, predpise in ukaze svojih predstojni
kov. Zato on ni osebno odgovoren za deja
nja, ki jih izvrši na ukaz; kajti to mora sto
riti; ker bi bil sicer porušen vsak red. — Na

pačno bi torej bilo, ako bi kdo uradnika 
preganjal zaradi izvrševanja uradnih dolžno
sti pod kakršnim koli režimom. Kaj drugega 
bi bilo, ako bi bila izvedena depolitizacija 
uradništva, za kakršno se potegujejo prav 
sedaj v Združenih državah v Ameriki. Dokler 
pa tega ni, je in ostane — pri nas in povsod 
— uradnik hkratu izvršilen organ režima in 
mu tega nihče ne more šteti niti v breme niti 
v zlo. 

—1 Ljudska šola in pouk v kmetijstvu je 
naslov daljše razprave, ki jo prinaša »Domo
ljub« od 25. oktobra, v kateri pravi med 
drugim: Država ureja pouk mladine z raznimi 
zakoni, ki se od časa do časa spreminjajo. Na 
žalost pa šolski zakoni mnogokrat niso v 
skladu z željami, ki jih v pogledu vzgoje svo
jih otrok goje roditelji. Razni modrijani, ko 
pridejo na odločujoča mesta, delajo premno
gokrat na mladini razne vzgojne poizkuse, ki 
so neredko narodu v škodo, učiteljstvu pa v 
nepotrebno breme. — Poleg tega je strokovni 
pouk .uspešen edinole, če je združen z zadost
nim vežbanjem v strokovno pravilnem delu, 
pod strokovnjaškim vodstvom in nadzor
stvom. Tega pa ljudska šola ne more nuditi 
enostavno zato ne, ker učitelji niso in v 
ogromni večini tudi ne morejo biti kmetijski 
strokovnjaki. — Mogla in morala pa bi dati 
ljudska šola otrokom na primer pouk o skriv
nosti božje narave, o življenju rastlin in ži
vali itd. Tak pouk bi koristil otrokom vseh 
staršev in v vseh vzbujal ljubezen do prirode 
in opazovanja naravnih pojavov. Zal da o 
vsem tem naša ljudska šola malo govori, če 
že ne molči. Molči zato, ker tudi učitelji sami 
navadno o teh stvareh mnogo ne vedo, saj 
niso imeli in nimajo prilike, da bi mogle spo
znavati življenje narave na primer skozi oko 
drobnogleda, ki bi moral biti — mimogrede 
omenjeno — nepogrešljivo učilo v vsaki ljud
ski šoli. — Kmetijstvo je obširna veda in po
trebuje vsak, ki jo hoče vsaj za silo obvladati, 
več let izključno kmetijsko  strokovnega po
uka, teoretičnega in praktičnega. Zato je ne
mogoče, da bi se naši učitelji mogli, poleg 
vsega, kar mora dober ljudskošolski vzgoji
telj znati, dovolj izvežbati tudi v kmetijstvu 
in ga z uspehom poučevati. — Pač pa naj se 
kmetijskostrokovni pouk daje oni mladini, 
ki bo ostala po končani ljudski šoli na kme
tijah, in sicer v kmetijskonadaljevalnih teča
jih, kjer pa naj bi kmetijskostrokovne pred
mete poučevali le strokovno temeljito izobra
ženi možje. Tako se ne bo dogajalo, da bi v 
gotovih primerih otroci učili učitelja, kar bi 
vsekakor ne bilo toliko v sramoto vzgojite
ljem, kakor tistim, ki zahtevajo, da učitelj 
nekaj uči, za kar nima strokovne sposobnosti. 

— Upoštevati je treba, da je kmetijstvo sa
mostojen poklic, ki zahteva celega človeka 
in da je treba za ta poklic posebnega veselja, 
kakor je tudi učiteljski stan poseben stan, za 
katerega mora imeti človek prirojene zmož
nosti in nagnjenja, če hoče postati dober uči
telj. Kdor čuti v sebi veselje za učiteljski 
stan, navadno ne čuti poklica za kmetijstvo, 
in kogar veseli kmetijstvo, običajno ne gre 
na učiteljišče. In še to: Ali bi ne bilo pre
tirano zahtevati celo od učiteljic, ki poučujejo 
na mnogih šolah tudi v višjih razredih, da bi 
obvladale strokovni kmetijski pouk? — Ni
česar nimamo proti temu, da se vpelje v šole 
več praktičnega, življenjskega pouka, da se 
bodo učili otroci računati n. pr. z vsakdanji
mi potrebščinami, namesto s suhimi številka
mi, da bodo opisovali pomen gozdov za pod
nebje, namesto lepote sončnega zahoda, da 
se bodo učili risanja načrtov za hiše in hleve, 
namesto slikanja šopkov v vazah itd. Vendar 
zahtevamo, da se tudi kmečki otroci res na
uče dovolj računanja, dovolj slovniškega zna
nja, dovolj risanja in sploh predznanja, ki ga 
bodo v življenju tako krvavo rabili. — Kmetje 
hočemo, da se v naše ljudske šole pa tudi v 
vse srednje in druge učilnice uvede obvezni 
pouk o človeški družbi ter o važnosti kmeč

kega stanu v zgodovini pa tudi o pomenu 
kmečkega stanu za bodočnost našega naroda. 
Potem ne bodo otroci, celo kmečki otroci 
rasli, vkljub šolanju, v silni zmoti, da je 
kmečki človek manj vreden in kmet biti — 
sramota. — Torej: Ne orati in sejati, temveč 
naš slovenski kmečki stan in žuljeve kmečke 
roke iskreno spoštovati naj se uči v šoli slo
venska mladina. V tem naj se naše šole pre
uredijo. Pa ne samo ljudske, temveč vse! 

—1 Tudi dubrovniški učitelji odpadli od 
JUU. V Dubrovniku je bil izredni občni zbor 
učiteljev dubrovniškega okraja. Sklenjeno je 

bilo, da se prekinejo vse zveze z JUU in nje

Sovo sekcijo na Cetinju. Okrog sto učiteljev 
ubrovniškega okraja, ki so se udeležili izred

nega občnega zbora, je sklenilo, da pristopijo 
k zvezi hrvatskih učiteljskih društev v Zagre
bu. V Biogradu so se tudi zbrali učitelji bio
grajskega okraja, ki so sprejeli resolucijo, v 
kateri izrekajo zahvalo vodstvu za uspešno 
delo na obnovi Hrvatske in zahtevajo, da pre
kinejo zveze z JUU. Učitelji ljudskih šol v Ši
beniku so sklenili, da bodo pozimi prosto
voljno priredili analfabetske tečaje. (»Slove
nec«, 26. okt.) 


